

Lettres d'André Morellet

Volumes 1-3: 1759–1819, Lettres 1-629

Series:

Lettres d'André Morellet

Volume:

1:3

VolumeEditors:

Dorothy Medlin, Jean-Claude David et Paul LeClerc

Author:

André Morellet

Publication Date:

1991–1996

ISBN:

978-0-7294-0755-7

André Morellet (1727-1819) a joué un rôle important et souvent même décisif dans la diffusion des idées 'philosophiques' et dans les principaux débats et controverses de son époque. Sa remarquable longévité lui permit d'assister et souvent de prendre part à beaucoup d'événements qui transformèrent la société française et le monde occidental. Né sous le règne de Louis XV, il fut un témoin de la Révolution américaine, puis de la Révolution française, du Consulat et de l'Empire, enfin de la Restauration des Bourbons.

Il participa activement au grand mouvement intellectuel que suscita la publication de l'*Encyclopédie*; dans ses vieux jours, il assista aux débuts du mouvement romantique. De tous ces événements politiques, littéraires et philosophiques, ses écrits témoignent à leur façon; ses lettres ont, de plus, l'intérêt de nous en apporter un reflet direct. Cosmopolite par conviction, Morellet avait des amis et des correspondants de toutes nationalités. En France il fut lié avec d'Alembert, Diderot, Mme Geoffrin, les Necker, Helvétius, le baron d'Holbach, Marmontel, Suard, Turgot et Voltaire; dans le monde anglophone avec Benjamin Franklin, Garrick, Hume, Jefferson, Price, Shelburne et Tucker; parmi les Italiens il connaissait Beccaria, Galiani, Frisi et les frères Verri. Ces noms nous permettent d'imaginer l'étendue de ses intérêts et de ses curiosités qui sont celles, littéralement, d'un encyclopédiste.

Les trois volumes de cette édition enrichissent considérablement notre connaissance de la société, des milieux littéraires et de l'histoire des idées au siècle des Lumières.

André Morellet (1727-1819), law reformer and political economist, played an important role in

the dissemination of philosophical thought and in the principal debates of his day. Thanks to his remarkable longevity he was able to take part in many events that transformed French society and the western world. He participated actively in the intellectual movement that led to the publication of the *Encyclopédie*; in his later years he saw the beginnings of the Romantic era. This edition of correspondence considerably enriches our understanding of the society, literary circles and the history of ideas relating to the Enlightenment.

Digital letters of André Morellet online edition (2011)

First published in print (*Lettres d'André Morellet*, 1991-1996), the Morellet correspondence was revised over several years by the editor, Dorothy Medlin, and published online in 2011 through the Electronic Enlightenment Project (Bodleian Libraries, University of Oxford). This new *Digital letters of André Morellet* online edition (<http://www.e-enlightenment.com/coffeehouse/project/morellet2011/>) brings together in one place all known letters, many only recently discovered by the editor and never previously published, with new and revised annotation. Integrated in the Electronic Enlightenment project, the Morellet correspondence can now be read in context within the complex network of international correspondents of the long eighteenth century.

Pages:

1688

Price Sterling (£):

200

Dix-huitième siècle

Un instrument de travail exemplaire...

French studies

From the correspondence and the informative and scholarly annotation, Morellet emerges as a more attractive and also more significant figure among the philosophes who survived the Terror.
